
Zápis 

z 71. jednání Rady pro akreditaci klinických laboratoří ČLS JEP  

konaného dne 16. ledna 202 

 

 

Přítomni, omluveni: viz níže  

Jednání řídil předseda Rady, prof Palička 

 

Presence provedena podle odborností: 

Cytologie: prof Dušková (Mgr Večerková omluvena) 

Genetika: nezastoupena (doc Zemanová i doc Fajkusová omluveny) 

Klinická biochemie: doc Springer, prim Verner 
Klinická farmakologie: Dr Brozmanová (prof Slanař omluven) 

Klinická hematologie: Dr Malíková, Mgr Mikešová 

Klinická imunologie: nezastoupena (Ing Hindoš i Ing Luxová omluveni) 

Klinická mikrobiologie: nezastoupena (Dr Macková (i Dr Amlerová omluveny) 

Nukleární medicína: obor nedelegoval zástupce 

Patologie: nezastoupena (Dr Trnková i doc Honsová omluveny) 

Soudní lékařství: Ing Černá (doc Ondra omluven) 

Transfusní lékařství: Mgr Smutek, prim Písačka 

Hosté: NASKL: prof Jabor, p. Kotrbatý  

 

ČLS JEP: prof Palička 

 

Program:  

 

1. Zápis z minulého jednání byl schválen, některé části jsou nově projednány v dnešním 

jednání 

2. Problematika IVDR diskutována jen krátce, není příliš mnoho nových informací, trvá 

obava z výrazných komplikací, pokud bude implementace povinná v plném rozsahu 

3. Doc Springer informovala o společném dopise, týkajícím se platového podhodnocení 

vysokoškolsky vzdělaných pracovníků jiných než lékařské odbornosti v laboratořích. 

Dopis jménem Rady odeslala na MZ (negativní odpověď vyzněla ve smyslu, že 

finanční příjmy VŠ pracovníků jsou postačující a je možné využít osobních příplatků) 

a MPSV, kde odpověď byla vstřícnější, ale odkazovala na legislativu, kterou by 

muselo předložit MZ (dopis i reakce obou ministerstev v příloze) 

4. Doc Springer upozornila na potřebu úpravy Vyhlášky 189 o vzdělávání VŠ NL, 

především v souvislosti s kurzy AKK, ale i v dalších bodech. 

Úkol: zástupci všech odborností pošlou své komentáře a návrhy úprav paní doc 

Springer nejpozději do konce března 2025. paní docentka připraví souhrnný 

návrh, který Rada následně projedná tak, aby bylo možné ho zaslat nejpozději 

v červnu 2025 na MZ (a IPVZ) 

5. Předseda upozornil na Doporučený postup ČSKB pro správné zavádění a používání 

POCT systémů ve zdravotnických zařízeních (text je v příloze k zápisu). Členové 

Rady považují tuto problematiku za velmi důležitou. 

Úkol: zástupci všech odborností projednají Doporučený postup ve svých 

výborech a doplní své komentáře. Následně Rada vydá společné stanovisko 

(Doporučený postup), které se pokusí zveřejnit ve Vyhlášce MZ (předseda Rady 



se pokusí získat podporu Předsednictva ČLS a následně projedná s MZ. Termín 

pro zaslání komentářů a doplňků je do konce března 2025 (na mailovou adresu 

předsedy Rady). 

Následně bude potřeba informovat ČIA, SAK a další oprávněné osoby (seznam zde 

Seznam oprávněných osob – Ministerstvo zdravotnictví) a žádat, aby dodržování 

společného Doporučeného postupu vyžadovali při akreditačních návštěvách (s 

upozorněním na význam kvalitních a spolehlivých laboratorních výsledků při 

zajišťování lůžkové i ambulantní péče) 

6. Aktivity MZ ČR v oblasti elektronického zdravotnictví a elektronického přenosu 

laboratorních výsledků 

Prof. Jabor referoval o materiálu MZ ČR "eŽádanky - Funkční specifikace", ze 

kterého vyplývá následující: 

- NČLP a DASTA (ve verzi DS4) musejí být plně respektovány a korektně 

implementovány 

- jejich použití je v souladu s plánovaným využitím HL7 FHIR 

- MZ ČR bude vyžadovat kontrolu korektního používání NČLP a DASTA (DS4) 

pověřeným orgánem, kdy je navrhovanými organizacemi NASKL ČLS JEP, případně 

ČIA 

- pověřené orgány by měly vypracovat postupy pro odhalení rizik a nedostatků a 

vydávat certifikáty o jako doklad o správně nastavených komunikačních prostředcích 

laboratoře 

- vzhledem k závažnosti problému by při nemožnosti využít alespoň jednu z 

uvedených organizací by bylo nutné zřizovat na úrovni MZ ČR vlastní orgán 

s vlastními posuzovateli  

Podle informací autorů dokumentu "eŽádanky - Funkční specifikace" z Projektu 

Národního centra elektronického zdravotnictví bude tento materiál aktualizován 

počátkem roku 2025 a bude v řadě bodů doplněn a zpřísněn zejména z hlediska 

požadavků na použití NČLP a DASTA (DS4). 

  

NASKL je schopen ministerstvem předpokládanou aktivitu s vydáním certifikátu 

splnit za několika předpokladů: a) laboratoře budou na proces připraveny (doporučení 

- příloha - bude zveřejněno v 1Q/2025), b) bude připraveno školení správců lokálních 

číselníků (lze zajistit bezprostředně po zveřejnění doporučení), c) budou vytipováni 

noví posuzovatelé pro tento typ posuzování (nutná spolupráce odborných společností), 

d) bude vydán metodický pokyn NASKL pro nový typ posuzování (připraven včetně 

nastavení úrovně neshod, je v souladu s uvedeným doporučením), e) bude dohodnuto s 

MZ ČR financování tohoto typu prověřování (nutné jednání).  

Úkol: zjistit zájem v laboratořích jednotlivých obrů, zda by uvítaly proškolení a 

případnou certifikaci v této oblasti. Termín: do poloviny roku 2025 

7. Elektronický přenos výsledků 

NASKL vypracoval doporučení pro laboratoře, které se týká správného elektronického 

přenosu výsledků laboratorních vyšetření. V příloze je verze, která bude v průběhu 

ledna doplněna o specifické postupy uživatelů LIS DS Soft Olomouc a následně 

zveřejněna na webu NASKL. Firma Steiner byla rovněž oslovena, ale problematikou 

se v současné době nehodlá zabývat 

8. Prof Jabor informoval, že NASKL důrazně upozorňuje posuzovatele, aby při 

posuzování NASKLem zásadně nepoužívali pojem „akreditace“ 

9. Prof Palička upozornil na Věstník MZ, 2024, částka 10, kde je ve dvou případech 

specifikován požadavek na personální zajištění laboratorních oborů, pokud 

https://mzd.gov.cz/seznam-opravnenych-osob/


zdravotnické zařízení chce žádat o získání statutu centra vysoce specializované 

chirurgické péče v oblasti hepatobiliárních onemocnění (v článku 3 požadavek na 

„minimálně 1 lékař s úvazkem 1.0 a se specializovanou způsobilostí v oboru 

mikrobiologie a klinické biochemie“) nebo statutu centra vysoce specializované 

chirurgické péče v oblasti karcinomu rekta (v článku 3 požadavek na „minimálně 1 

lékař s úvazkem 1.0 a se specializovanou způsobilostí v oboru biochemie“). Rada 

považuje takové specifikace personálních požadavků za velmi správné a potřebné i pro 

jiné laboratorní obory a jiná centra či provozy zdravotnických zařízení 

10. Pan Kotrbatý rozdal representantům jednotlivých laboratorních oborů seznam 

laboratoří daných oborů, registrovaných a posuzovaných NASKLem 

 

Předseda poděkoval všem přítomným za velmi podnětné návrhy a úspěšné jednání a ukončil 

je v 15:50 

 

Zapsal: VP 

Příští termín jednání Rady: bude upřesněn 
Zápis-71 

 

Přílohy: 

 

1. Dopis k platům VŠ NL (a seznam adresátů) 

2. Reakce ministra Jurečky 

3. Rekce MZ 

4. Doporučený postup ČSKB k POCT 

5. Dokument „E-žádanka“ a doporučení NASKL 


